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ПРИОРИТЕТ-
НАЯ И ОСНОВ-
НАЯ ЗАДАЧА 

КОМПАНИИ – ЭТО 
МОДЕРНИЗАЦИЯ СУ-
ЩЕСТВУЮЩЕЙ ИНФ-
РАСТРУКТУРЫ, КАК 
НЕПРЕМЕННОЕ УСЛО-
ВИЕ ОБЕСПЕЧЕНИЯ 
БЕЗОПАСНОСТИ ДВИ-
ЖЕНИЯ ПОЕЗДОВ И 
КОНКУРЕНТОСПОСОБ-
НОСТИ МЕЖДУНАРОД-
НЫХ МАРШРУТОВ 

млн 

БҮГІНГІ САН
Райхан РАХМЕТОВА

СОТРУДНИЧЕСТВО

12,2
ТОННАНЫ ҚҰРАҒАН. 

СТАЛИ ПАРТНЕРАМИ
ПЕРВЫЙ ЗАМЕСТИТЕЛЬ 
ПРЕДСЕДАТЕЛЯ ПРАВЛЕНИЯ 
АО «НК «ҚАЗАҚСТАН ТЕМІР ЖОЛЫ»:

ЖАҢА ЖОБА

ҮСТІМІЗДЕГІ ЖЫЛДЫҢ 
9 АЙЫНДА ТРАНЗИТТІК 
ТАСЫМАЛ КӨЛЕМІ

ЦИТАТА ДНЯ

До наступления первых морозов железнодо-
рожники проверяют  техническое, противопо-
жарное и эстетическое состояние локомотивов. 
В осеннем комиссионном осмотре локомотив-
ного комплекса участвовали  эксплуатацион-
ные, ремонтные депо и сервисные компании. 
Перед  ними   поставлена задача – качественно 
подготовить  локомотивы к работе в холода,   
поскольку от этого зависит надежность техники 
и безопасность движения на железной дороге. 

Процесс подготовки железнодорожной тех-
ники к зиме имеет свою специфику и начи-
нается заблаговременно. Так, для успешной 
эксплуатации локомотивов железнодорожники 

провели смазку основных узлов и механизмов 
локомотивов, диагностику предпусковых по-
догревателей и  выполнили ряд других работ.

– Все необходимые мероприятия по подго-
товке к зиме завершены. В этот  период мы не 
ожидаем непредвиденных неприятных сюр-
призов, – отметил заместитель начальника по 
производству столичного эксплуатационного 
локомотивного депо Дастан Елеусизов.

 Делается все для того, чтобы обеспечить ста-
бильную работу в холода локомотивным брига-
дам. Для них проводятся технические занятия 
по  подготовке, обслуживанию и эксплуатации 
тепловозов и электровозов в зимних условиях.  

Новые сотрудники, или  первозимники, в 
этом году впервые испытают особенности ра-

Руководство порта Курык 
договорилось о партнерских 
отношениях с участниками Ас-
социации национальных экспе-
диторов Республики Казахстан 
(АНЭК) и Казахстанской ассо-
циации перевозчиков и опера-
торов вагонов (контейнеров) 
(КазАПО). Соответствующие 
меморандумы о сотрудничест-
ве подписали представители 
морской каспийской гавани и 
руководители транспортных 
объединений в ходе состояв-
шейся в Алматы встречи и пре-
зентации возможностей порта 
Курык.

Представители порта Курык 
рассказали о деятельности па-
ромного комплекса, его потенци-
але и планах по дальнейшему раз-
витию, а также о возможностях 
по привлечению инвестиций.

Паромный комплекс был за-
пущен в 2016 году и производит 
паромную перевалку железнодо-
рожных и автомобильных грузов, 
зерна, нефтепродуктов, удобре-
ний, химикатов и других видов 
грузов. В настоящее время он  
работает с сообщениями Ирана, 
Азербайджана, Грузии, Турции 
и Румынии и зарекомендовал 
себя как значительный игрок в 
акватории Каспия. Совокупная 
мощность паромного комплекса 
составляет приблизительно 6,1 
миллиона тонн в год.

– За 2018 год осуществлена 
перевалка порядка 1,7 миллио-
на тонн грузов. Автомобильная 
составляющая в этом году по-
казывает рост порядка 600% по 
еврофурам. Для этого мы прово-
дили поэтапную работу, ориен-
тировали клиентов, привлекали 
сервисом. В целом Казахстан за 
годы независимости проявил 
себя как страна, через которую 
хочется ездить и с которой рабо-
тать, – подчеркнул исполнитель-
ный директор по маркетингу и 
логистике ТОО «Порт Курык» 
Алибек Утегенов.

Он также констатировал, что в 
этом квартале железнодорожная 
составляющая начала работать 
бесперебойно. Время в пути меж-
ду портом Курык и Алят сократи-
лось на 4 часа и сейчас составляет 
около 18 часов.

– Встреча с представителями 
порта Курык  дала возможность 
экспедиторским компаниям оз-
вучить имеющиеся вопросы по 
оформлению транзитных грузов 
и получить ответы от руководства 
порта о путях их решения. Под-
писанные меморандумы будут 
способствовать дальнейшему 
плодотворному сотрудничеству, 
налаживанию тесных связей с 
перевозчиками грузов и вовле-
чению порта Курык в сферу меж-
дународных железнодорожных 
и автомобильных транспортных 
перевозок, – подчеркнул гене-
ральный директор АНЭК Мухам-
бет Сабетов.

Как отмечается в меморанду-
ме, он направлен на установле-
ние партнерских отношений и 
взаимовыгодного сотрудничест-
ва, увеличение грузооборота по 
морским портам, возможность 
использования усовершенство-
ванных процедур обработки и 
перемещения грузов.

– Мы будем взаимно содейст-
вовать организации совместных 
производственных и бизнес-про-
ектов, при реализации которых 
предполагается перемещение до-
полнительных грузов, – отметила 
генеральный директор КазАПО 
Салтанат Адамбаева.

Ирина БЕКТИЯРОВА, 
Алматы

Еңбек өнімділігін арттырып, қауіпсіздік 
пен сенімділікті күшейтуге бағытталған 
жоба іске қосылғалы бергі жұмыстар ту-
ралы өткен аптада ұлттық компанияда 
ұйымдастырылған ақпараттық күнде «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ басқарма төрағасының орынбасары 
Қанат Әлмағамбетов пен «Магистральдық 
желі дирекциясы» филиалының директоры 
Бауыржан Орынбасаров мәлімдеді. 

Мемлекеттік «Цифрлы Қазақстан» 
бағдарламасына енгізілген бұл жобаның ку-
раторы Қанат Әлмағамбетовтің айтуынша, 
биыл енгізілген 4 МДК-нің жұмысы бойын-
ша алғашқы нәтижелер бар. Жаңа мобильді 
диагностикалық кешен – жетілдірілген және 
жаңғыртылған түрі бойынша бақылаудың 
жұмыс жылдамдығын 90 км/сағатқа дейін 

арттыра отырып, бір көлік құралында 
түрлі мақсаттарда орналастырылған 
диагностикалық кешен. 

– Ең бастысы, біздің ақаутапқыш ма-
мандар қауіпті аймақта жұмыс істеу 
тәуекелінен құтылды. Жыл сайын түрлі 
жағдайда жарақат алу фактілері болып жа-
тады, себебі ондай мамандар жұмыс істей-
тін жерлер аса қауіпті. Сондықтан осындай 
диагностикалық кешендерді енгізу жер 
төсеміне, рельске қатысты барлық кемшілік-
терді, осал тұстарды қиындықсыз анықтауға 
мүмкіндік береді. Бұл әлсіз жерлерді алдын 
ала анықтап, профилактикалық жұмыстарды 
жандандыруға мүмкіндік береді, – деді 
Қ.Әлмағамбетов. 

Бұл жүйе сонымен қатар күрделі жөндеу 
жүргізу жоспарланған телімдерді тексеріп, 
қай нүктеге баса назар аударту керектігін 

анықтап береді. Кешен іске қосылғалы бері 
анықталған талдау нәтижелері анықталған 
кемшіліктердің қайталануы, олардың се-
бептері қандай болуы мүмкін екендігін 
көрсетіп берген. Мүмкін жолдың құрамдас 
бір бөлігін ауыстыру керек шығар, әлде 
технологиялық сипатта кемшіліктер бар ма? 
Немесе бекітпелердің тозығы жеткен бе? Бол-
маса теміржолшылардың салғырттығы себеп 
болды ма? Мобильді кешен соның бәрін әр 
адамның соңынан жүрмей-ақ анықтап береді. 

Б.Орынбасаров аталған жоба бойынша 
теміржолшылар бүгінде 3 бағытта жұмыс 
жүргізіп жатқанын жеткізді. Біріншісі, заңдық 
тұрғысы, яғни нормативтік-техникалық 
құжаттама жұмыстары, солардың негізін-
де диагностикалау, мониторинг жүргізу 
жүйесінің қызметі жүзеге асырылады. 

– Бұл біз үшін жаңа жоба, сондықтан 

МОБИЛЬДІ ДИАГНОСТИКАЛЫҚ КЕШЕН – САПА КЕПІЛІ
«ҚТЖ» ҰК» АҚ басымдық беретін негізгі міндет – пойыздар қозғалысы қауіпсіздігін 
және халықаралық бағдардағы бәсекеге қабілеттілікті қамтамасыз ету мақсатында 
қолданыстағы инфрақұрылымды жаңғырту. Осыған орай биыл мамыр айынан 
бастап Ұлттық компанияда АСУ «Магистраль» шеңберінде енгізілген «Мобильді 
диагностикалық кешендер» KTZ.10.02.Р жобасы қандай тиімділік беруде? 

ПОДГОТОВИЛИ НА СОВЕСТЬ
ИТОГИ

В эксплуатационных локомотивных депо АО «НК «ҚТЖ» 
закончили работы по подготовке тягового подвижного 
состава к эксплуатации в зимних условиях. 

 

Аталған құжатқа Ұлттық ком-
пания атынан «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
басқарушы директоры – Бас ин-
женері Б. Котырев, «Трансмаш-
холдинг» АҚ-ның Техникалық 
директоры М.Рожков және «Локо-
Тех-Сигнал» ЖШҚ бас директоры 
А.Романчиков қол қойды. 

«Бүгін біз қол қойған Жол кар-
тасына темір жол көлігін цифр-
ландыру бойынша даму кезеңіне 
енген инновациялық жобалар 
кіріп отыр. Сонымен қатар 
борттық қауіпсіздік жүйелерін, 
микропроцессорлық қауіпсіздік 
жүйелерін, пойыздардың қозғалыс 
қауіпсіздігін басқару жүйелерін, 

теміржол автоматикасы жүйелерін 
дамытуға арналған жобалар ен-
ген. Бұл жұмыстар таяу жылда-
ры жүзеге асады. Бір  жобалар 
тәжірибелік пайдаланудан өтіп 
жатса, екіншілері даму кезеңін бас-
тан кешіп жатыр. Яғни, олардың 
«өмір сүруге» қабілеттілігі тексе-
руден өтті. Мысалы, өткелдердегі 
қауіпсіздік жобасына келсек, бұл 
қандай да бір жаңа өткел емес,  
бұрыннан келе жатқан өткелдің 
қауіпсіздігін жақсарту болмақ, бұл 
жобаға  «ЛокоТех-Сигнал» ЖШҚ 
қатысып отыр. Олар Щербинка-
да өткен көрмеде осы мәселеге 
қатысты жаңа инновациялық 
шешімдерін көрсетіп, біздің 
қызығушылығымызды тудырған 

болатын. Өткел мәселесі күн 
тәртібіндегі өзекті мәселе 
қатарынан. Сондықтан біз 
қауіпсіздікті сақтау бағытындағы 
жобаларды дамытуда соңғы 
инновациялық жобаларды жасап 
жатқан сенімді серіктестерімізбен 
жұмыс жасаудамыз», – деп атап 
өтті Батыр Қотырев. 

Сонымен Жол картасы қандай 
жобаларды қарастырады де-
ген мәселеге терең үңілсек, ол 
инновациялық-технологиялық 
дамуға, пойыздардың қозғалыс 
қауіпсіздігін және тасымал-
дау үдерісі технологиясының 
тиімділігін арттыруға бағытталған 
жобаларды жүзеге асыруға не-
гізделген. Сонымен қатар жыл-

ЖОЛ КАРТАСЫНА ҚОЛ ҚОЙЫЛДЫ
Кеше,  11 қараша күні  «ҚТЖ» ҰК» АҚ, «Трансмашхолдинг» АҚ 
және «ЛокоТех-Сигнал» ЖШҚ «Қазақстан темір жолы» ұлттық 
компаниясы мен «Трансмашхолдинг» АҚ Компаниялар тобының 
Инновациялық-технологиялық дамуына бағытталған бірлескен 
жобалардың Жол картасына қол қойды.

жымалы құрамға инновациялық-
технологиялық жүйелерді енгізуге, 
оларды әзірлеуге және сынақтан 
өткізуге бағытталған шаралар ке-
шенін қосып отыр. 

Техникалық саясат және рет-
теу департаменті мамандарының 
сөзіне сүйенсек, Жол картасы 
аясындағы шаралар легінде 
бірыңғай «электрондық карта-
ны» енгізу арқылы борттық ло-
комотив жүйелерін интеграция-
лау бойынша жұмыстар жүргізу 
жоспарланған. Бұл өз кезегінде, 
пойыздарды автожүргізу және  
қауіпсіздік жүйелерінің бірыңғай 
архитектурасын құруға мүмкіндік 
бермек. Бұдан бөлек, Жол картасы-
мен «МПЦ-С» микропроцессорлық 
орталықтандыруды енгізу және 
өтпелік белгі беру жүйелерін 
автоматтандыру жұмыстары 
қарастырылған. Бұл шара-
лар да жоғарыда айтып өтке-
німіздей, пойыздар қозғалысы 
қауіпсіздігінің жоғары деңгейін 
қамтамасыз етуге ықпал етпек. 

Суретті түсірген 
Александр ЖАБЧУК

боты локомотивного хозяйства в условиях 
резкоконтинентальной зимы.  За ними зак-
реплены опытные наставники. В плановом 
порядке работники  обеспечиваются зимней 
спецодеждой. 

Кроме того, к работе в особых климатиче-
ских условиях в депо готовят вибропантогра-
фы – оборудование для борьбы с обледенением 
контактного провода на электроподвижном 
составе. 

Фото Александра ЖАБЧУКА

құжаттама бойынша көрші Ресей теміржо-
лына барып тәжірибе алмасып, олардың бұл 
жобаны қалай жүзеге асырып жатқанына 
куә болуды жоспарлап отырмыз, – деді ол. 

Екінші бағыты – диагностиканың ин-
струментальді базасы. Ол нысандардың 
жағдайына керекті көлемде тікелей бақылау 
жасайтын көпфункционалды мобильді құрал. 
Үшінші бағыт – ақпараттық талдаудың 
ішкі жүйесі, жинақтау, дәйектілікті 
қадағалау, барлық жөндеу түрлері бойынша 
жоспарлауға қажет терең талдау.

Сонымен алғашқы нәтижелер тура-
лы айтар болсақ, 3 МДК жұмысының 
қорытындысында биыл 2 мамырдан                        
бастап 73 мың км жол тексерілген. Биыл 1 
қарашадағы жағдай бойынша 1699 км жолға 
қанағаттанарлық емес баға берілген, соның 
369 шақырымында  пойыздар қозғалысы 
жабылған. Нормативтен тыс түйіспе 
саңылаулар 158 жерден табылса, онда да 
қозғалыс тоқтатылған. Сонымен қатар 217  
өткір ақаулы рельс анықталып отыр. Тағы бір 
айта кетерлігі – 3Д сканерлеудің нәтижесінде 
229 габаритті емес жер анықталған. Оған 
қоса 17106 метр жолда осьтер арасында 95 
габаритті емес қашықтықтары бар телімдер 
табылған.  

(Соңы 2 бетте)
 

За 10 месяцев этого года в пре-
делах станций Восточно-Казах-
станского отделения грузовых 
перевозок не было допущено 
наездов на людей, скот и авто-
транспорт. 

Для предотвращения наездов, 
по данным главного специалиста 
службы безопасности движения 
Восточно-Казахстанского отделе-
ния грузовых перевозок Самал Нар-
мукушевой, было проведено 300 
бесед, на которых присутствовали 
свыше трех тысяч человек. 

– В учебных заведениях тех насе-
ленных пунктов, которые находятся 
близко к железной дороге, прошли 
220 бесед. В них приняли участие 
4406 учащихся. Совместно с пред-
ставителями ЛОВД, военизирован-
ной железнодорожной охраны мы 
провели 291 рейд, – отметила она. – 
При этом выявлено 85 нарушений. 
К настоящему моменту на станциях 
обновили 193 предупреждающих 
знака и аншлага.

К слову, в 2018 году произошло 
два наезда на людей в пределах 
станций  Оскемен-1 и Иртышский 
завод, но в обоих случаях постра-
давшие находились в состоянии 
алкогольного опьянения. В прош-
лом году для сокращения случаев 
наезда на станционных путях сре-
ди местного населения станций 
работники НОДГП-5 провели 261 
беседу с охватом около 3,3 тыся-
чи человек. В учебных заведениях 
прошло 195 встреч с охватом око-
ло 4,5 тысячи учащихся. Помимо 
разъяснительной работы в прессе, 
движенцы провели 279 совместных 
рейдов с представителями ВЖДО 
и сотрудниками ЛОВД, выявив 46 
нарушений. 

Ольга УШАКОВА,
 Усть-Каменогорск

О ПРОФИЛАКТИКЕ
НАЕЗДОВ

Роман ЛЮБИМОВ
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Қозғалыс қауіпсіздігі ережесінің бұзылуына 
жол бермеген өткел кезекшісі Асқар Ердекешов-
тің қырағы әрекеті апаттың алдын алды.

Жуырда Ақтөбедегі магистральдық желі 
бөлімшесінде қозғалып бара жатқан №3508 жүк 
пойызы вагонынан кемшілікті анықтаған өткел 
кезекшісімен кездесу өтіп, тәжірибелі маманға 
құрмет көрсетілді. 

Оқиға 15 қазанда күзетке алынған өткелде 
болған. №38 разъездің 1753 шақырымында №3508 
жүк пойызы тоқтатылды. Өткел кезекшісі пойызды 
шығарып салып тұрған кезінде 37 вагоннан түтін 
шығып бара жатқанын көрген. Жағдайды бірден 
разъезд кезекшісіне хабарлап, пойыз тоқтатылып, 
ағытуға ұсыныс беріледі.

«Әр бөлімшеде қозғалыс қауіпсіздігіне үлкен көңіл 
бөлінеді. Жылжымалы құрамға техникалық қызмет 
көрсету кезінде вагон қараушылар доңғалақтағы 
қауіпті жарықшақты, вагон тіркемесіндегі 
құйма құрылғының ақауын анықтады.  Жылжы-
малы құрам үздіксіз қозғалыста болғандықтан 
қауіпсіздікті үнемі бақылауда ұстап отырамыз. 
Өткел кезекшісінің ақауды анықтауы бір бұл емес. 
Осындай мамандарымызға алғысымызды ай-
тып, ынталандырып отыру – парызымыз», – деді 
Магистральдық желі бөлімшесінің директоры  
Серғали Жайлаубай.

Өткел кезекшісін Алғыс хатпен марапаттап, 
бағалы сыйлық табыс еткен басшылық  жоғары 
жаққа наградаға ұсынуға ұсыныс жіберді.   

Мамандар пікірінше, егер ақау дер кезінде 
анықталмаса, дөңгелек қозғалмай қызып, рельсті 
сындырып жіберуі немесе өзі сынып, вагонның ау-
дарылып кетуі әбден мүмкін еді.    

Ақауды анықтаған өткел кезекшісі Асқар 
Ердекешовтің теміржолда 26 жылдан бері еңбек 
етіп келеді. «Қауіпсіздік – біз үшін басты талап. 
Қозғалып бара жатқан жүк вагонынан вагон-
нан түтін шығып жатқанын байқап, бірден ха-
бар бердім. Марапат алғаныма емес, алдымен 
қауіпсіздікке үлес қосып, апаттың алдын алғаныма 
қуаныштымын», – деді 52 жастағы маман. 

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе
Суретті түсірген автор

Сондықтан, станцияның қауіпсіздігіне  қатер 
төндіріп отырған мәселе аймақ теміржолшыларын жиі 
алаңдатады. Қайғылы жағдай мен келеңсіз оқиғалардың 
алдын алу мақсатында барлық шара қолға алынып, ай 
сайын айлық жарияланып жатса да, өкінішке қарай, 
жергілікті тұрғындар жеткілікті мән бермейтіні  
қынжылтады. Станцияның бас жолдарындағы кейбір 
өткелдерде қоршау болмағандықтан шұғыл тежеулер 
де жиі болып тұрады екен. 

Бұған Шымкент жол дистанциясының мамандары 
берген мына анықтама да дәлел болмақ. Жолшылар 
Қорғасын-Шымкент станциясындағы 3283, 3284, 3285, 
3286, 3287, 3288 км арақашықтығындағы учаскелерді 
өте қауіпті телім қатарына жатқызады.   

 Шымкент бөлімшесі бойынша тоғыз айдағы 
қауіпсіздік есебіне тоқталар болсақ,  жыл басынан бері 
14 қауіпсіздікті бұзушылық жағдайы орын алған, оның 
ішінде 2 оқиға, 12 инцидент тіркелген. Өткен жылы 
дәл осы уақытта  1 оқиға, 14 инцидент болған екен. 

Станция басшысы Серғазы Сайрамбаевтың ай-
туынша, әр теміржолшының  өз міндетін орындау 
барысы тұрақты түрде қадағаланады. «Біз станция 
қызметкерлерінің өз міндетін жауапты әрі мұқият 
орындауын үнемі қатаң қадағалап тұрамыз. Әсіресе 
жұмысқа жаңадан тұрған, еңбек өтіліне әлі бір жыл 
тола қоймаған жастарға ерекше көңіл бөлеміз. Егер 

ҚОРҒАСЫНДА  ҚАУІПСІЗДІК САҚТАЛСЫН ДЕСЕК...
Шымкент жүк тасымалы бөлімше-
сіне қарасты Қорғасын станциясы 
–  халық жиі шоғырланған жерге 
жақын орналасқан ірі бекеттердің 
бірі. Бұл станция үшін бір жағынан 
тиімді болса, екінші жағынан 
қауіпсіз де емес. Себебі, темір-
жолда адам қағып кету, мал басу 
фактілері жиі орын алып жатады.

бір бұзушылықты анықтаған жағдайда түсіндіру 
жұмыстарын жүргізіп, қажет болса жеке техникалық 
оқу-жаттығуларын үйретеміз. Жұмысшылардың өз 
міндетін мүлтіксіз атқарып қана қоймай, олардың 
білім деңгейін көтеріп тұрудың да қауіпсіздіктің 
сақтауына әсері зор.  Өйткені, өзіңіз білесіз, Қорғасын 
станциясы халыққа жақын орналасқандықтан қауіпті 
жағдайлардың жиі орын алып жататыны жасырын емес. 
Осыны болдырмас үшін біз әрбір қызметкеріміздің 
білікті болуына мүдделіміз. Сондай-ақ,   ай сайын 
бекітілген жоспарға сәйкес мамандықтары бойын-
ша жұмысшыларға арнайы екі рет техникалық дәріс 
өткіземіз», – дейді станция бастығы.    

 Станция басшылығы жергілікті тұрғындармен 
жиі кездесу өткізіп, станция арқылы өтетін жолдар-
да қауіпсіздік ережелерін сақтау керектігі туралы 
түсіндіру жұмыстарын жүргізіп жатады. Теміржолдың 
қауіпті аймақ екенін, азаматтардың өмірі үшін қатер 
төндіретінін ескертіп, жадынамалар таратылады. Со-
нымен қатар, шойын жолдарға бөгде заттар қалдырып 
кету де аса қауіпті. Оның салдарынан жолдар бұзылып, 
пойыз қозғалысы мен адамдардың өміріне қауіп төнуі 
де мүмкін екені балаларға қайта-қайта ескертіліп жа-
тады. Сөйте тұра, елді мекеннің тым жақын орналасуы 

– Қорғасынның қауіпсіздігіне қатер төндіретін басты 
фактор болып қалып отыр. 

Жалпы, Қорғасын станциясында 25 адам жұмыс 
істейді. 2011 жылы станцияның тауар кеңсесіне күрделі 
жөндеу жұмыстары жүргізілген. Ғимаратты жақсартып, 
еңбекке қолайлы жағдай жасаған. Аталған станциядан 
орта есеппен тәулігіне 3-4 поезд келіп-кетіп жатады. 
Станцияда 4 негізгі жол мен 6 кірме жол бар, оның бі-
реуінде қауіпті жүктер түсіріледі, ауысыммен 1 маневр 
тепловозы жұмыс істейді.

Қорғасын станциясының тоғыз айдағы көрсеткішіне 
тоқтала кетсек, 219 вагон жүк тиеліп,  3434 вагон жүк 
түсіріліпті. Ал вагон айналымы 3653 вагонға жетіп, 
әрқайсысынан түскен табыс 13443,5 теңгені құраған.    

Қазіргі таңда станцияда АСУ ДКР бағдарламасы толық 
көлемде игерілген, оның жұмысына ешқандай ескертпе, 
шағымдар жоқ. Бұл бағдарламаның тиімділігі сол, вагон 
парақшасын бұрынғыдай қаптаған қағаздармен толтыр-
май, құжатты электронды түрде рәсімдейді. Бұл өз кезе-
гінде жүктер мен багажды қабылдап алудың жұмысын 
әлдеқайда жеңілдеткен. Станция жұмысшылары арнайы 
қыстық киімдермен, басқа да жұмыс барысына қажетті 
керек-жарақпен толықтай қамтамасыз етілген.   

Суретті түсірген автор 

АПАТТЫҢ АЛДЫН АЛДЫ   

Олар бүгінгі таңдағы ұлттық компа-
нияның адами ресурстар бойынша алға 
қойған мақсатты шаралар қатарына 
тоқтала келе, кәсіби қызметтегі 
бірқатар мәселелер жайында кеңінен 
түсінік берді. Атап айтсақ, зейнеткер-
лікке шығу мен сыйақы төлеу жайын-
да жан-жақты сөз қозғалды. Сонымен 
қатар кадрлық резерв пен электронды 
түрде оқыту, тұрмыстық сипаттағы 
жемқорлық фактілеріне жол бермеу 
мәселесі де әңгіме болды. 

«ҚТЖ» ҰК» АҚ еліміздегі ең ірі жұмыс 
беруші компания болғандықтан 
жалақы төлеу және еңбек өнімділігі 
мәселелеріне кеңінен көңіл бөліп 
отырғанын алға тартқан Тоты Серік-
қызы бұл ретте жалақы қорының 
бүгінгі жай-күйі және де аутсорсинг 
бағдарламасы аясындағы атқарылар 
шаралар жайында айтып берді. 
Аталмыш тақырыптарды арнайы 
слайд түрінде түсіндіріп өтіп, ұлттық 
компанияның оңтайластыру арқылы 
техникалық процестерге екпін алды-

Үстіміздегі жылдың тоғыз айында Балқаш 
станциясынан жоспарлы 7250 вагонның ор-
нына 12160 вагонға жүк тиеліп, 167,7% межені 
бағындырған.  Тоннаға шаққандағы көрсеткіш 
218723 бірлікке артық орындалып, 173,2 % 
құраған.   

Статистикалық жүктеменің де шамадан тыс 
орындалғаны байқалады. Ал, жүк тиелімінің 
вагонға шаққандағы көрсеткішінің өткен жылдың 
есепті мерзімімен салыстырғанда 2640 вагонға, 
167656 тоннаға аз болып отыр екен. Мұны станция 
қызметкерлері күкірт қышқылы цехындағы пештің 
жөндеуге жабылуына байланысты жүк тиелімінің 
азайғанымен түсіндіріп отыр.  

Жүк түсіріліміне келсек, жоспардың орындалуы 
биыл 103% құраса, өткен жылмен салыстырғанда 
111% асып жығылған. Яғни, жыл басынан бергі 
тоғыз ай ішінде 68451 вагоннан жүк түсірілген. 
Көтеріңкі көрсеткіштерді жүк операциялары-
на вагондарды бергенге дейін жұмыссыз тұрған 
уақытынан, жүк операциялары кезінде және 
жөнелтуді күтіп тұрған уақыттарынан да 
көруге болады. Бұл жерде атап өтерлігі – уақыт 
көрсеткіштерінің едәуір қысқартылуы. Айталық, 
жергілікті вагонның кідірісі 8,14 сағатқа қысқарып, 
тапсырма 141% орындалған. Өткен жылмен 
салыстырғанда да бұл көрсеткіштің орындалуы 
124% құраған. Жүк операциясы кезінде де вагонның 
тоқтап тұруы 8,53 сағатқа қысқарып, жоспар 144% 
орындалған. 

Өңделмейтін транзиттік вагонның және өңдеуді 
қажет еткен транзиттік вагонның да аялдап тұру 
уақыты мейлінше қысқарып, жоспар көрсеткіштері 
127 және 110%-терді құраған. Осы ретте, вагондар 
кідірісінің азаюы өз кезегінде вагон айналымының 
жақсаруына әкеліпті. Жоспардың орындалуы 110%. 
Әрине, жоспарлы тапсырмалардың тиянақты 
және межесінен асыра орындалуы бірінші кезек-
те станция қызметкерлерінің жұмысты  ұтымды 
ұйымдастыра білуінен екені даусыз.    

Ислам ТАЛҒАТ 

ВАГОНДАР 
КІДІРІСІ АЗАЙҒАН    

Жансая СЫДЫҚБАЙ, 
Шымкент

КӨКЕЙКЕСТІ

БІЗДІ ҚАНДАЙ ӨЗГЕРІСТЕР КҮТІП ТҰР?
Жуырда Семей ЖТ бөлімшесінде кәсіби саладағы жаңашыл шаралар жайлы 
мол мағлұмат берген мән-маңыздылығы жоғары жиын болып өтті. Ұлттық 
компанияның Адами ресурстарды басқару департаментінің бас менеджері 
Тоты Жакупова мен аталмыш департаменттің HR бизнес-серіктесі Эльмира 
Ахметова жергілікті теміржолшыларға келер жылдан бастап жүзеге асыры-
латын өзгерістер жайлы түсінік берді.   

ру бағытындағы шараларына да ықшам 
түрде шолу жасады. 

Жиынға қатысушылардың ба-
сым көпшілігі мекемелердегі кадр 
қызметкерлері мен экономика 
саласының мамандары болғандықтан 
негізгі тақырып ауаны осы тарапта 
өрбіді. Бұл ретте құжат рәсімдеудегі 
өзгерістер жайында сөз еткен 

елордалық меймандар жергілікті сала 
қызметкерлеріне тұшымды кеңес беріп, 
пікір-уәждеріне де құлақ түрді. Мәселен, 
1-ші қарашадан бастап еліміз бойынша 
тұрғылықты мекен-жай анықтамасының 
қағаз түрінде өткізу тәртібі күшін жоюы 
кадр жұмысына біршама қиындықтар 
туғызған. Оған шалғайдағы жол 
айрықтары мен шағын станцияларда 

ғаламтор желісінің болмауы қосымша 
күрделілік тудырып отыр екен. 

Десек те, басқосудағы басты 
тақырыптардың бірі бөлімше бойын-
ша орын алуы мүмкін оңтайластыру 
шарасы турасында болды. Бөлімше 
бастығы Марлен Көкрекбаев кейбір 
мамандықтардың орнын электронды 
қызмет пен автоматизацияның ауыс-
тыруы оңтайластыруға алып келіп 
отырғаны жөнінде айтып өтіп, атал-
мыш мәселенің қызметкерлер үшін 
ауырлықсыз өтуі мақсатында бірқатар 
алғышарттар жасалып жатқанын алға 
тартты.  Атап айтқанда, негізінен зей-
неткерлікке шыққан теміржолшылар 
атқаратын кейбір мамандықтарды 
жабу арқылы оңтайластыруды орайлы 
өткізу көзделіп отырғанын жеткізді.   

Сонымен қатар, компанияда  атал-
мыш мәселе аясында қысқартуға 
түскен қызметкерлерге арналған 
бірқатар жоспарлы шаралар 
жүзеге асырылатыны да сөз болды. 
Атап айтсақ, зейнетке ерте шығу 
бағдарламасы жасалып, ережесі 
бекітілген. Яғни, жасы зейнеткерлікке 
5 жыл қалған маман оған үміткер бола 
алады екен. Осы ретте нұр-сұлтандық 
мамандар оны рәсімдеу жолдары мен 
алу тәртібі туралы кеңінен мағлұмат 
беріп өтті. Бұл сауал қатысушылардың 
қызығушылығын  туғызып, жиын ба-
рысында кеңінен талқылауға түсті. 

Басқосу барысында көпшілік 
меймандарға көптеген сауалдар 
қойып, қанағаттанарлық  жауап ала 
алды.

Суретті түсірген автор 

Қуаныш ҚОЖАЕВ, 
Семей

(Соңы. Басы 1 бетте)
– Келесі жылдан бастап МДК телімдерге бекітіп, 

айына екі реттен жолға кешенді диагностика 
жүргізу жоспарланып отыр. Осы кешен жұмысының 
нәтижесінде жол жағдайының өзгеруіне монито-
ринг жүргізіліп, өткізілетін түрлі жөндеу жұмыстары 
бағаланады. Сондықтан МДК мәліметтерін негізге 
ала отырып, басымдық беретін міндеттеріңізді дұрыс 
құруға, қысқамерзімді және перспективалы жөндеуді 
жоспарлау үшін жұмыс көлемін дұрыс бөлуге, темір 
жолдың тұрақты жұмысты қамтамасыз ету үшін жөндеу 
жұмыстарының технологиясын сақтауға шақырамын, 
– деді Б.Орынбасаров. 

Аталған жоба шеңберінде жол шаруашылығының 
жаңа бір жүйесіне көшу көзделіп отыр. МДК жүйесін 
пайдалану арқылы қос жолды алмалы-салмалы 
ақаутапқыштар жұмысының көлемі азайтылмақ. 
Осылайша, алдағы үш жыл ішінде ақаутапқыш ар-
балар операторларының штатын кезең-кезеңімен 
оңтайландыру жоспарланып отыр екен. 

Шараға қатысқан компанияның «Жолды  диаг-
ностикалау орталығы» филиалы директоры Аслан 
Акашевтің айтуынша, аталған жоба аясында мамандар 
дайындау мақсатында биыл 21-25 қазан аралығында 
48 адам оқытылған. Қараша айында тағы 50 адамды 
оқыту көзделуде.  Алдағы уақытта жолдың іс жүзіндегі 
жағдайы бойынша жөндеуге көшу үшін МДК және 
оқытылған мамандар арқасында 5 кезеңнен тұратын 
жұмыс жүргізу көзделуде. Бірінші кезең – жылдың 

соңына дейін кешеннің тағы үшеуін іске қосу және 
барлығы 7 кешен арқылы айына екі рет кешенді ди-
агностика жүргізу. Екіншісі – ағымдағы нормативтік-
техникалық құжаттарға өзгерістер енгізу. Үшінші 
кезең – рельстер мен маякты шпалдардың, қисық жол 
телімдерін, шақырымдық белгілердің техникалық 
жағдайын паспорттауды енгізу көзделуде. Бұл телім-
дерде жолдың нақты техникалық сипаттамасы мен 

ұзақтығын анықтау үшін керек. Төртінші кезеңде 2021 
жыл бойынша жолдың нақты іс жүзіндегі жағдайынан 
жөндеу жұмыстарын жүргізуді жоспарлау үшін мони-
торинг жүргізіп, мәліметтер жинақтау. Соңғы кезеңде 
2023 жылдан бастап жолдың нақты жағдайы туралы 
мәліметтер жиналып, жөндеу жұмыстарының керекті 
көлемін жоспарлау мүмкіндігі туады деп жоспарланған. 

Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

МОБИЛЬДІ ДИАГНОСТИКАЛЫҚ КЕШЕН – САПА КЕПІЛІ

«Нұрлы жол» вокзал кешенінің қызметкерлері 
төтенше жағдайлар кезінде әрекет ету бойын-
ша азаматтық қорғаныс саласында арнайы 
оқытылуда. 

Нұр-Сұлтан қаласының төтенше жағдайлар 
департаментінің мамандарынан осы бағытта өзге 
де мекемелермен қатар теміржолшылар да білім 
алуда. Әзірге вокзалдың 11 қызметкері төтенше 
жағдай салдарынан болатын көшіру, апатты жою 
және зардап шеккендерге алғашқы медициналық 
көмек көрсету бойынша оқу курсынан өтті. Енді 
жыл соңына дейін тағы 36 вокзал қызметкері осы 
курсқа бармақ. 

– «Нұрлы жол» вокзалы – елімізде көлемі аса 
ауқымды, әрі заманауи бағытта салынған стра-
тегиялық нысан. Халық көп шоғырланатын 
орын болғандықтан төтенше жағдай бола қалған 
жағдайда біздің қызметкерлер бәріне дайын болуы 
керек. Осы мақсатта аталған үш күндік курста олар 
өрт қауіпсіздігі, ТЖ-дың психологиялық қырлары, 
азаматтық қорғаныс саласында білім алып, соңында 
сынақ тапсырып, алған білімдерін пысықтайды, 
– дейді вокзал кешені  техникалық бөлімінің бас 
маманы Жаннұр Шайхина. 

Ұлан ОРАЗ

АРНАЙЫ  ОҚЫТЫЛДЫ
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Модератором заседания высту-
пил первый заместитель директора 
Уральского отделения ГП Бокенбай 
Жадрасинов, который ознакомил 
присутствующих с результатами ра-
боты за текущий период 2019 года. В 
частности, нарушений безопасности 
движения поездов, а именно наездов 
на людей, скот, ДТП на переездах по 
вине железнодорожников не допу-
щено. В ноябре 2018 года произошел 
один случай наезда на пешехода, 
претензий потерпевшая не имеет.

 В феврале на перегоне Уральск 
– Жилаево проведен совместный 
рейд с участием железнодорожных 
предприятий, ИТК, ЛОП, ВЖДО, 
СМИ, отмечены случаи стихийно-
го перехода посторонних людей 
через железнодорожные пути в 
районе 1294-го  километра, где по 
обе стороны расположены жилые 
массивы, так называемые спальные 
районы, вдоль пути размещены 

предупреждающие аншлаги, они 
хорошо просматриваются и чита-
ются. Однако 25 февраля произошел 
случай наезда поездом «Тальго» на 
постороннего с летальным исходом. 
В обоих случаях следствием уста-
новлено, что вины локомотивной 
бригады нет. 

В целях профилактики в Ураль-
ском отделении ГП проводятся рей-
ды, разъяснительная работа с жите-
лями, заседания координационных 
советов, установлены предупрежда-
ющие знаки, демонстрируются ви-
деоролики. 

– Профилактическая работа с на-
селением ведется постоянно в тече-
ние года, однако раздача буклетов и 
установка предупреждающих знаков 
и аншлагов проблему решают не до 
конца. Создалось критическое по-
ложение в части обеспечения без-
опасности движения скоростных и 
пассажирских поездов ввиду беспо-
рядочного хождения посторонних 
граждан по железнодорожным пу-
тям внутри колеи, перехода путей 

в непосредственной близости перед 
движущимся поездом, хождение в 
горловинах станций, через занятые 
подвижным составом станционные 
пути. Наибольшую опасность пред-
ставляют перегоны Уральск – Жила-
ево, Уральск-Товарная – Уральск, Ка-
захстан – Жаркий, станции Уральск, 
Жилаево, Казахстан, Таскала, Чин-
гирлау ввиду прилегающих населен-
ных пунктов, – отметил Бокенбай 
Жадрасинов. 

Вопрос, как поменять менталитет 
людей, повысить их чувство ответ-
ственности за собственную безопас-
ность, невозможно решить без более 
тесного взаимодействия железно-
дорожников с правоохранительны-
ми и местными исполнительными 
органами. Одной из мер является 
установка камер видеонаблюдения 
с подсоединением к системе центра 
оперативного управления ДВД на 
охраняемых переездах, где водители 
автотранспорта допускают объезд 
шлагбаума, чтобы нарушения во-
дителями правил дорожного дви-

Полтора месяца остается до наступления нового года: поза-
ди останется 2019-й, объявленный Годом молодежи. Настало 
время подвести его промежуточные итоги по Павлодарскому 
отделению ГП. 

По словам регионального представителя Совета по делам моло-
дежи Зарины Мелькубаевой, павлодарские железнодорожники в 
этом году участвовали в обучающих семинарах, акциях, флешмо-
бах и благотворительных мероприятиях. Также по специальности 
они занимались разработкой различных проектов, в приоритете 
рационализаторские предложения. 

– Мы стараемся посещать детей-сирот и дом престарелых. С ре-
бятами проводим на постоянной основе акцию «Меняем никотин 
на яблоко!», цель которой – обратить внимание населения города 
на вред курения и на формирование здорового образа жизни, – рас-
сказала она. – Раз в месяц проводим общие собрания, где обсуждаем 
будущие проекты или предлагаем идеи. У нас есть, кто увлекается 
КВН. Мы принимали участие в инновационных образовательных 
тренингах по программе «Проект-менеджмент». Эти знания при-
годятся нам в предстоящем юбилейном молодежном форуме АО 
«НК «ҚТЖ». 

На протяжении года мы на страницах нашей газеты рассказыва-
ли о молодых и талантливых павлодарских железнодорожниках. 
Их, конечно, не много, но руководство филиала надеется, что в 
следующем году число увеличится в разы. Например, 26-летний 
электромеханик станции Таскудык Наурызбай Омаров активно 
занимается модернизацией и усовершенствованием процессов ра-
боты на стальной магистрали. Он участник IX молодежного форума 
АО «НК «ҚТЖ», где представил свой проект, в котором предлагает 
рационализаторское предложение при работе с контактными про-
водами. Для молодых специалистов он оказывает консультативную 
помощь, поддерживает проекты и участвует в их разработке. В 
свободное время увлекается спортом – футбол, волейбол, баскетбол 
и вольная борьба. Кроме того, играет в КВН. 

Еще один представитель активной молодежи – инженер-технолог 
Павлодарской дистанции пути  Темирлан Адиев. Он создал проект 
по модернизации скоростемерных лент. Темирлан участвует в бла-
готворительных марафонах, он победитель областных чемпионатов 
по дзюдо, казакша курес и самбо. 

Правда, в общей сложности молодежь не так часто, как хотелось 
бы, занята саморазвитием. Вышеперечисленные мероприятия про-
ходили не на регулярной основе. Все дело в том, что лидер молодежи, 
да и региональный совет появился в Павлодарском отделении ГП 
только в этом году.

Айдана ЕРТАЙ

Разъяснению кадровой поли-
тики АО «НК «Қазақстан темір 
жолы» посвящалась встреча его 
представителей с коллективами 
предприятий Восточно-Казахс-
танского отделения грузовых пе-
ревозок и Семейского отделения 
магистральной сети.

Около двух часов главный ме-
неджер управления человечески-
ми ресурсами АО «НК «ҚТЖ» Айслу 
Урумбаева и главный менеджер 
департамента по управлению че-
ловеческими ресурсами и плани-
рованию численности АО «КТЖ 

– Грузовые перевозки» Алмагуль 
Шалдыбаева рассказывали об из-
менениях кадровой политики, HR-
направления, пенсионной програм-
мы, системы оплаты труда, перевода 
отдельных служб железной дороги 
на аутсорсинг. Железнодорожники 
очень заинтересованы в этих темах, 
поэтому вопросы задавали непре-
рывно. Они касались как оптими-
зации численности компании, так 
и вопросов организации и оплаты 
труда, выхода на отраслевое посо-
бие до достижения пенсионного 
возраста, нормирования рабочего 

дня. Заместитель начальника За-
щитинской дистанции пути Ма-
нат Магжаев поднял тему низкой 
оплаты труда монтеров пути, из-за 
чего остро стоит вопрос текучки и 
нехватки кадров.

Также задавались вопросы, кото-
рые касаются квалификационных 
требований к работникам стан-
ций. Айслу Урумбаева разъяснила 
подробности программы раннего 
выхода на пенсию, которая сдела-
на для мягкого выхода людей из 
компании. Также она сообщила, 
что сейчас будут объединены две 

На 273% перевыполнили план погрузки по продуктам пере-
мола в Костанайском отделении грузовых перевозок по итогам 
октября.

По словам заместителя директора филиала АО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Костанайское отделение ГП» Ердена Аманова, при 
плане погрузки на месяц 695 вагонов фактически отгружено 1945 
вагонов, что  на 1250 вагонов больше. Также на 112% перевыполнен 
план погрузки по цветной руде. Здесь при плане 7099 вагонов (485 
тыс. тонн) фактически отгружено 8036 вагонов (542,8 тыс. тонн). 
Погружено выше плана на 845 вагонов (57,8 тыс. тонн). В числе 
других номенклатур – на 101,1% перевыполнен план по отгрузке 
огнеупоров. При плане 430 вагонов (28,9 тысяч тонн), фактически 
отгружено 542 вагона (36 тыс. тонн). К факту прошлого года по-
грузка увеличена на 8,3 тысячи тонн, или на 30%. 

Всего за октябрь в Костанайском регионе при плане погрузки 
38905 вагонов (2 млн 604 тыс. тонн) фактически отгружено 39750 
вагонов, или 2 миллиона 658,9 тысячи тонн различных грузов. В 
среднем в сутки отгружалось 1282 вагона. В результате по итогам 
месяца план по Костанайскому отделению ГП был выполнен на 
102,1%. 

– Нынешний год в нашем регионе выдался неурожайным, – гово-
рит Ерден Аманов. – Но, тем не менее, мы прилагаем все усилия для 
того чтобы выполнить поставленные задачи по планам погрузки. 
Постоянно проводим встречи с грузоотправителями, всегда открыты 
для них и для новых предложений с их стороны. 

Аслан КУДАБАЕВ, Костанай

К НОВЫМ РЕКОРДАМ 
ОТГРУЗКИ

РАССКАЗАЛИ ОБ ИЗМЕНЕНИЯХ

РЕШАТЬ ПРОБЛЕМУ СОВМЕСТНО
На заседании Координационного совета с участием представителей 
инспекции транспортного контроля, транспортной прокуратуры, ЛОП 
по станции Уральск, городского акимата и руководителей железно-
дорожных предприятий региона обсуждались вопросы профилак-
тических мер по недопущению несчастных случаев с посторонними 
гражданами на железнодорожном транспорте.

жения фиксировались не только де-
журными по переезду. Это 1292-й и 
1295-й километры (перегон Уральск 
– Жилаево), 1208-й километр                                                                                  
(ст. Таскала), 1250-й километр (ст. 
Переметное), 1264-й километр (пе-
регон Переметное – Ростошский), 
1310-й километр (перегон Пойма 
– Колузаново) и 1405-й километр 
(перегон Пепел – Казахстан).

Также предлагается для увеличе-
ния пропускной способности на двух 
регулируемых переездах рассмо-
треть возможности реконструкции 
их проезжей части с увеличением 
полос автодорожного движения до 
четырех с дальнейшей заменой пе-
реездного оборудования на более 
современное, обустройство резино-
железобетонных настилов.

В ходе обсуждения проблемы было 
предложено относить убытки ҚТЖ в 
связи с экстренными торможениями 
поездов по причине нахождения на 
путях крупного, мелкого рогатого 
скота на счет местных акиматов, по-
скольку скот в таких случаях почему-
то оказывается «бесхозным». Разуме-
ется, законодательно это пока нигде 
не закреплено, но положительный 
отклик у участников совета вызвало. 

Не на последнем месте стоит 
вопрос обустройства постоянного 
ограждения на участке Уральск – 
Жилаево с 1292-го по 1295-й кило-
метры, в поселке Деркул. Требует 
решения и вопрос установки пеше-
ходных мостов через железнодорож-
ные пути в черте жилых массивов го-
рода Уральска, на перегонах Уральск 
– Жилаево, Пойма – Колузаново, Пе-
пел – Казахстан, Уральск-Товарная 
– разъезд Кардон.

Ежедневно ведется контроль над выполнением 
графика движения поездов под руководством ква-
лифицированного диспетчерского управления, 
исключая простои готовых поездов в ожидании 
локомотивов. Все усилия специалистов направ-
лены на повышение участковой и технической 
скорости, на обеспечение бесперебойного следо-
вания вагонопотока через технические станции и 
переходные пункты между отделениями.

 Алматинское отделение ГП расположено на 
территории Алматинской области, проходит по 
Жамбылской и Восточно-Казахстанской обла-
стям и имеет пять железнодорожных стыков: с 
Карагандинским отделением ГП – станция Саяк, 

Жамбылским – станция Отар, Семейским – Акто-
гай и с Китайской железной дорогой – станции 
Достык и Алтынколь.

Основную долю погрузки составляют импорт, 
продовольственные товары, строительные, зерно, 
лом черного металла, руда цветная, остальные 
сборные грузы и нефтепродукты. По итогам ра-
боты за 9 месяцев текущего года грузооборот вы-
полнен на 101,3%, погрузка – на 104, техническая 
скорость – на 100,9%.

Для обеспечения расформирования составов 
станции Алматы-1, Алматы-2, Актогай, Уштобе 
и Достык оборудованы горочными сортировоч-
ными устройствами. Стоит отметить, что объ-
ем грузоперевозок контейнерными поездами 
сообщением Китай – Европа – Китай превысил 
прошлогодний уровень и динамически вырос.  

ЕДИНЫМ КОМПЛЕКСОМ

На всех этапах своего развития Алматинское отделение гру-
зовых перевозок решало и решает задачи повышенной слож-
ности, четко координируя вопросы перевозочного процесса 
в южной столице и за ее пределами.

Только с начала текущего года проследовало 3104 
контейнерных поезда. Это позволило укрепить 
торгово-экономические связи, создать платформы 
и возможности для развития сухопутного тран-
спорта между Китаем и Западной Европой через 
территорию Казахстана. 

В отделении разработаны мероприятия по улуч-
шению эксплуатационной работы, по использова-
нию полувагонов, обеспечению регулировочного 
задания по сдаче порожних полувагонов, свое-
временной подаче, уборке вагонов под погрузку 
и выгрузку, развозу местного груза, установлен 
строгий контроль за своевременной сдачей мар-
шрутных листов машиниста в пунктах основных 
и оборотных депо.  Планируется дополнительно 
формировать и отправлять полносоставные и 
полновесные поезда.

Кроме того, необходимо обеспечить минималь-
ные затраты времени на расформирование, фор-
мирование, подачу на подъездные пути груженых 
вагонов под выгрузку или порожних вагонов под 
погрузку, уборку с подъездных путей, накопление 
и обработку вагонов на станционных путях  и их 
отправление. Усилия работников направлены   на 
выполнение плана участковой и технической ско-
рости за счет обеспечения скорости следования 
поездов после выполнения капитального ремонта 
пути на участках не менее 60 км/час и добиться 
уменьшения предупреждений.

Преемственность поколений является одной 
из самых важных аспектов в жизни отделения, 
поскольку благодаря ей оберегается прошлое, 
определяется вектор дальнейшего развития.  70% 
составляет молодежь, знающая и понимающая 
принципы работы железнодорожного транспорта.

 – Главные задачи отделения – сохранение               
дееспособности, эффективности, безопасности и 
надежности перевозок, обеспечение социальной 
защищенности работников, сохранение кадро-
вого потенциала, клиентоориентированность 
и прозрачность, использование новейших пе-
редовых технологий управления.  работать как 
надежная команда единого   управленческого и 
производственного   комплекса, – говорит дирек-
тор Алматинского отделения грузовых перевозок 
Нурым Жаниязов. 

До конца года осталось около двух месяцев, ра-
ботники отделения прилагают максимум усилий 
для выполнения поставленных задач. Для этого 
есть все: хорошие специалисты, современное обо-
рудование и грамотный управленческий подход. 

Фото автора

КАК УСПЕХИ, РЕБЯТА?

В минувшие выходные в северных регионах страны разра-
зилась пурга с обильным снегопадом. На борьбу со стихией в 
АО «НК «ҚТЖ» пришлось привлечь снегоуборочную и снего-
очистительную технику и 1434 железнодорожника. Благодаря 
своевременной очистке путей поезда в этот период следовали 
в штатном режиме. 

За сутки борьбы с непогодой в Акмолинском регионе осуществле-
но два выезда снегоуборочной техники, с помощью которой убрано 
1750 кубометров снега. Для очистки путей и стрелочных переводов 
задействованы 495 монтеров пути, в том числе 57 работников вто-
рой очереди железнодорожных предприятий. 

В Костанайском отделении магистральной сети отработало две 
единицы снегоочистительной техники, при этом разработаны выем-
ки 1,2 километра пути. Кроме того, на очистку от снега привлечено 
366 монтеров пути. 

В Павлодарском, Карагандинском и Семейском регионах метель 
бушевала с чуть меньшей силой – снегоуборочная и снегоочисти-
тельная техника не потребовалась, однако в снегоборьбу пришлось 
вступить 573 монтерам пути.  

– В разгар сильной метели во всех регионах работы по очистке 
железнодорожных путей велись в штатном круглосуточном режиме, 
что обеспечило бесперебойное и безопасное движение поездов, – 
отметил главный менеджер департамента пути и сооружений АО 
«НК «ҚТЖ» Даурен Кабас. 

Усилия монтеров пути и работников других железнодорожных 
предприятий позволили не допустить срыва графика движения 
поездов на железной дороге.

 Любовь Ровба
Фото Александра ЖАБЧУКА

СНЕГОПАД 
БЕЗ ПОСЛЕДСТВИЙ

программы – АО «КТЖ – Грузовые 
перевозки», которая касается выхода 
на отраслевое пособие, и программа 
АО «НК «ҚТЖ».

– Сейчас мы будем вводить бонус, 
премию за выгоду, – сообщила она. – 
При экономии определенной суммы 
на предприятии 1% оплатят в виде 
премии сотрудникам. Когда запустят 
программу, мы также будем доводить 
до сведения, рассказывать. Все вопро-
сы, которые поступили от работни-
ков, мы передадим руководству. В 
чем-то они повторяются, а в чем-то 
специфичны. Мы их централизуем, 
собирем в единый файл, дадим ответ 
либо возьмем в работу.

 Ольга УШАКОВА, Усть-Каменогорск
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4 ӘЛЕУМЕТ

ИБРАЙЫМБАЕВ ТАЛҒАТ СЕЙФУЛЛАҰЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
филиалы – «Магистральдық желі дирекциясы» техникалық 
мәселелер жөніндегі атқарушы директоры (12 қараша)

НҰРМҰХАМЕТОВ ЕРІК ҚАБЫЛҚАЙҰЛЫ – «ҚТЖ» ҰК» АҚ фи-
лиалы – «Алматы магистральдық желі бөлімшесі» Ақтоғай 
жол дистанциясының бастығы (12 қараша)

 СЕИТОВ АЙКЕН НҰРМҰХАМЕТҰЛЫ – «ҚТЖ-Жүк тасыма-
лы» АҚ филиалы – «Шығыс Қазақстан ЖТ бөлімшесі» Защита 
вагон пайдалану депосының бастығы (12 қараша)

ИМАНСЕРІКОВ НҰРБЕК ҚАБЫЛБЕКҰЛЫ – «Қазтеміртранс» 
АҚ Қарағанды филиалы директорының пайдалану жөніндегі 
орынбасарының м.а. (12 қараша)

Қ ұ т т ы қ т а й м ы з !

МЕДПОЙЫЗ

Сабырхан НӘДІРБАЙ, 
Қызылорда 

В ДЕПАРТАМЕНТЕ БЕЗОПАСНОСТИ ДВИЖЕНИЯ АО «НК «ҚТЖ» ДЛЯ ОБЕСПЕЧЕНИЯ БЕЗОПАСНОСТИ ПЕРЕВОЗОЧНОГО ПРОЦЕССА РАБОТАЕТ ТЕЛЕФОН ДОВЕРИЯ 60-63-08

СПОРТ

САУДА-САТТЫҚ ТУРАЛЫ ХАБАРЛАМА

Медициналық пойызда көр-
сетілетін қызметтерді «Әлеуметтік 
медициналық сақтандыру қоры» 
коммерциялық емес АҚ тарапы 
қаржыландырады. Дәстүрлі жобаны 
«Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ мен 

«Samruk-Kazyna Trust» әлеуметтік 
жобаларды дамыту қоры бірлесіп 
жүзеге асыруда. Сегіз облысты 
аралап, 195 станцияға аялдауды, 
барлығы 40 мыңға жуық адамға 
медициналық көмек көрсетуді 
жоспарлап отырған жылжымалы 
емхана қызметін ел аймақтары 
халқы асыға күтуді дәстүрге 

Пойыз бөлімшенің Қараөзек стан-
циясына аялдағанда арнайы барып 
дәрігерлердің қызметіне куә болдық. 
Медициналық пойыз дәрігерлерінің 
жетекшісі, С.А.Асфендияров 
атындағы Алматы дәрігерлік 

университетінің  профессоры 
Аманкелді Күлімбетов жергілікті 
тұрғындарға көрсетілген қызмет 
жайлы баяндап берді. 

– Сәуір айының 29 мен желтоқ-
санның 21 арасында «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ мен «Самұрық-Қазына» АҚ 
қолдауымен «Samruk-Kazyna 
Trust» әлеуметтік жобаларды 

ДЕНСАУЛЫҚ – СЫР ЕЛІНДЕ
Қазан айының 20-сы мен қараша айының 3 аралығында «Денсаулық» 
пойызы Қызылорда ЖТ бөлімшесінде болып жергілікті тұрғындарға 
дәрігерлік, диагностикалық қызмет көрсетті. 

Мысалы, Сексеуіл станциясынан 
бастап жаңа телімдегі Абай бекеті-
не дейін барған.   Олар Сексеуіл 
станциясында – 161, Абайда – 147, 
Аралқұмда – 116, Қамыстыбаста – 
170, Бекбауылда – 165, Байқожада 
– 67, Бостандықта – 75, Төретамда 
– 394 және Қаракеткенде 141 жер-
гілікті тұрғынға дәрігерлік қызмет 
көрсетіпті.

Заманауи медициналық құрыл-
ғылармен толық қамтылған 
пойыз дәрігерлерінің қызметіне 
тұрғындар тарапынан айтылған 
алғыс көп. Себебі есігінің алдына 
келіп қызмет көрсеткен пойыздың 
білікті мамандары олардың 
денсаулығын алдын ала тексеріп, 
диагностикалық сараптама жа-
сап, консультациялық кеңес бе-
руде. Шұғыл ем қабылдауға тиіс 
науқастар анықталса, дереу жер-
гілікті станционарлы-емдеу пункт-
теріне жолдама беруде.

– Мен үйдегі екі бала, бір не-
мереммен бірге келіп тексеру-
ден өттік. Денсаулығымызға 
қатысты тосын жағдай байқалған 
жоқ. Алдағы уақытта да осындай 
дәрігерлік пойыздардың келуін 
күтетін боламыз, – деді отбасы 
мүшелерімен тексерілуге келген 
ауыл тұрғыны Рая Әшімова.

Бөлімше аумағында 2 апта 
дәрігерлік қызмет көрсетіп елдің 
алғысына бөленген «Денсаулық» 
пойызы әрі қарай қызметін  оң-
түстіктегі теміржол бекеттерінде 
жалғастырады.

Суретті түсірген автор

... ОҢТҮСТІККЕ КЕЛДІ  
Түркістан облысына «Денсаулық» медициналық 
пойызы келді. Қазақстанның шалғай жатқан 
теміржол станцияларына аялдайтын пойыздың 
сапары биылғы жылдың 21 желтоқсанында 
аяқталады. 240 күн ішінде теміржол бойындағы 
елді мекендер тұрғындарына шамамен 230 
млн теңгенің қызметі көрсетілуі жоспарланған.   

айналдырған. 
Түркістан облысының халқы да 

жұмысын 5 қарашадан бастаған, 
ел аузында «қызыл пойыз» ата-
нып кеткен  денсаулық құрамын 
қуана қарсы алды. Соңғы үлгідегі 
қондырғылармен жабдықталған 
пойыздарда көрсетілетін меди-
циналық көмек тізімінде: салалық 
мамандардың кеңесі (терапевт, пе-
диатр, невропатолог, окулист, ЛОР, 
гинеколог, хирург, уролог, маммо-
лог, онколог, т.б.), түрлі зерттеулер 
мен диагностика түрлері (УДЗ, қан 
талдаулары, флюорография, т.б.), 
кішігірім хирургиялық операциялар 
мен стоматологиялық қызметтер 
және тағы басқалары бар. 

«Биыл денсаулық саласы 
қызметкерлерімен бірге Меди-
циналық сақтандыру қоры 
қызметкерлері де жолға шығып, 
әр станцияға тоқтап, ондағы 
тұрғындарға міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру жүйесі 
жайлы жан-жақты мәлімет бе-

руі жоспарланған. Себебі, бұл 
– Қазақстандағы әрбір тұрғынға 
қатысы бар маңызды реформа. 
Сондықтан да Қор азаматтардың 
сақтандыруға қатысты сұрақтарына 
жауап беретін нүктелер санын 
арттырып, консультацияларды 
жетілдіре түсуге ден қойып отыр», 
– дейді қордың өкілдері. 

 «Денсаулық» медициналық пойы-
зы Түркістан өңірінде қарашаның 
соңына дейін болып,  алдымен 
Отырар ауданы, Темір, Қарақоңыр, 
Талдықұдық станциясына, Арыс пен 
Шағыр станциясына аялдап, одан 
әрі Монтайтас, Шанақ, Шеңгелді 
Сарыағаш, Жылға, Дарбаза стан-
цияларын аралайды. Ордабасы 
ауданы, Қалаш станциясында, 
Бадам мен Игілік станциясына, 
Сайрам ауданының  Қызылсай, 
Ынтымақ станцияларына, Түлкібас 
ауданының Састөбе, Көктерек, 
Түлкібас  станцияларында аялдап, 
медициналық қызмет көрсететін 
болады.

Жан ПЕРДЕБЕК, 
Түркістан

Пожарный поезд на Уральском 
участке железной дороги появился в 
числе первых. Это закономерно, так 
как именно в этом году исполняется 
ровно 125 лет, как по земле Приуралья 
пошли первые поезда. Да и сам музей, 
один из лучших ведомственных музе-
ев в республике, отмечает в этом году 
25-летие. К этим юбилейным датам 
и было решено открыть экспозицию 
НГПС (негосударственной противо-
пожарной службы). 

В церемонии открытия приняли 
участие гости – руководство и веду-
щие специалисты-пожарные депар-
тамента по ЧС Западно-Казахстан-
ской области.

– Мало кто знает, что пожарный 
поезд на станции Уральск образован 
4 мая 1921 года по Постановлению 
Совета труда и обороны РСФСР № 
2/210, подписанному В.И. Лениным, 
и является одним из первых подра-

ПОПОЛНИЛСЯ ЭКСПОНАТАМИ
В музее железнодорожников Уральского региона пополнение – свой 
уголок появился и негосударственной противопожарной службы. 
Экспонаты собирали и изготавливали пожарные своими руками.

дамыту қоры, ҚР Денсаулық 
министрлігінің ықпалымен ҚазҰМУ 
Алматы дәрігерлік университетінің 
жоғары санатты қызметкерлері жер-
гілікті тұрғындарға медициналық 
консультациялық-диагностикалық 
қызмет көрсетуде. Бұл жолы 
Қызылорда ЖТ бөлімшесінің 13 бе-
кетіне кесте бойынша бірер күннен 
аялдап қызмет көрсетіп келеміз. 
Осыған дейін 11 станцияда болып 
1500-ден  аса облыс тұрғындарының 
денсаулығын тексердік. Әр бе-
кеттен орташа есеппен 67-130 
адамды қабылдап отырмыз, – деді 
дәрігерлердің жетекшісі Аманкелді 
Сейтмағамбетұлы.

Медициналық пойыз құрамын 
бөлімше теміржолшылары су-
мен, электр қуатымен, бай-
ланыспен жабдықтап отырса, 
әскерилендірілген күзет жасақтары 
дөңгелекті емхана жұмысында 
қоғамдық тәртіптің сақталуын 
кәсіби деңгейде атқаруда екен. 

«Денсаулық» пойызы ұжымы 
шалғай елді мекендерге, оның 
ішінде стационарлық медициналық 
пункттері жоқ жерлерге барған. 

«Қазақстан темір жолы» ұлттық компаниясы» ак-
ционерлік қоғамы (бұдан әрі – «ҚТЖ» ҰК» АҚ) 2019 
жылдың 29 қарашада сағат 10:00-13:00-де (Нұр-Сұлтан 
уақытымен) мемлекеттік мүлік Реестрінің веб-порта-

лында www.gosreestr.kz басталатын «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның 
мүлкін сату бойынша сауда-саттық өткізілуі туралы 
жариялайды. 

Объектілерді сату «ҚТЖ» ҰК» АҚ Директорлар 

кеңесінің шешімімен (2017 жылғы 16 наурыздағы №2 
хаттама) бекітілген «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның мүлкін сату 
қағидасына (бұдан әрі – Қағида) және «Ақпараттық-
есептік орталық» АҚ Директорлар кеңесінің шешімімен 

(2014 жылдың 23 мамырдағы №66 хаттама) бекітілген 
Мемлекеттік меншік реестрінің веб-порталында мүлікті 
сату бойынша электрондық сауда жүргізу регламентіне 
сәйкес жүзеге асырылады (бұдан әрі – Регламент).

Саудаға қатысушыларды реестрдің веб-порта-
лында тіркеу хабарлама реестрдің веб-порталында 
жарияланған күннен бастап жүргізіледі және сауда 
басталғанға дейін екі сағат қалғанда аяқталады. 

Кепілдік жарналар «Ақпараттық-есептік орталық» АҚ-
ның есепшотына төленеді: 050540004455, HSBKKZKX 
БЖК, ИИК KZ946017111000000330, КНП: 171, Кбе: 16, 
«Народный банк Казахстана» АҚ. Төлемнің мақсаты: 
электрондық аукционға қатысу үшін кепілдік жар-
на (кепілдік жарнаның өлшеміне банктік қызмет 

атқарудың төлемақысы кірмейді).
Кепілдік жарна түрінде банктік кепілдік қабылданбайды.
Кепілдік жарналардың «Ақпараттық-есептік 

орталық» АҚ-ның есепшотына уақтылы түсуі үшін 
өтінішті қабылдаудың аяқталуына дейін үш күннен 
кешіктірмей төлеуді ұсынады.

Сауда-саттық нәтижелері туралы хаттама тізілім 
веб-порталымен қалыптасады және сауда-саттықты 
өткізу күні сатушы мен сатып алушының ЭЦҚ-ны 
қолдануымен қол қойылады.

Сауда-саттықта жеңген қатысушымен сауда-саттық 
нәтижелері туралы хаттаманы қол қоюдан бас тартқан 
жағдайда сатушымен кепілдік жарна қайтарылмайды.

Сауда-саттық нәтижелері туралы хаттамасы аукцион 
нәтижелерін белгілейтін және жеңімпазбен сатушының 
сату бағасы бойынша объектіні сатып алу-сату шартына 
қол қою міндеттемелері туралы құжат болып табылады.

Жеңімпазбен сатып алу-сату шартына тізілімнің веб-
порталы сауда-саттықтар нәтижелерін шығарған күннен 
бастап он календарлық күннен кешіктірмей қол қояды.

Аукционды өткізу тәртібі туралы ережелермен, сауда-
саттыққа қатысуды рәсімдеу тәртібімен, Жеңімпазды 
анықтау тәртібі бойынша «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның www.
railways.kz және «Ақпараттық-есептік орталық» АҚ-ның 
www.gosreestr.kz сайттарында жұртшылыққа қолжетімді 
орналасқан Қағидамен және Регламентпен танысуға болады.

Сауда-саттық туралы қосымша ақпаратты 
8 (7172) 603-504 («ҚТЖ» ҰК» АҚ) және 

8 (7172) 55-29-81 («АЕО» АҚ) телефондары 
бойынша анықтауға болады.

ПРОШЕЛ 
БАСКЕТБОЛЬНЫЙ ТУРНИР
Соревнования по баскетболу прошли между предприятиями 
Восточно-Казахстанского отделения грузовых перевозок и Се-
мейского отделения магистральной сети в Усть-Каменогорске. 
Местом встречи спортсменов стал спортзал подшефной школы 
железнодорожного микрорайона «Защита».

– Первая игра, в которой были два тайма по десять минут, со-
стоялась между Защитинской дистанцией сигнализации и связи и 
Оскеменским эксплуатационным локомотивным депо, – рассказал 
старший инструктор по спорту ФСК «Локомотив» Арман Зайнолди-
нов. – Эту игру выиграли локомотивщики со счетом 12:8. Вторая 
игра прошла между командами баскетболистов станции Оскемен-1 
и Защитинской дистанции сигнализации и связи. Она закончилась 
со счетом 26:12 в пользу Защитинской дистанции сигнализации и 
связи. В третьей игре встретились команды станции Оскемен-1 и 
Оскеменского эксплуатационного локомотивного депо. Она завер-
шилась со счетом 20:22 в пользу локомотивщиков.

Таким образом, по информации Армана Зайнолдинова, первое 
место заняли баскетболисты Оскеменского эксплуатационного 
локомотивного депо, на втором – Защитинская дистанция сигна-
лизации и связи, на третьем – станция Оскемен-1. Победителям 
вручили призы и грамоты.

Ольга УШАКОВА, Оскемен

Организатором соревнований выступило руководство и профко-
митет локомотивного депо. По словам судейского состава, несмотря 
на непрофессиональный статус выступающих, их рвению и желанию 
победить могли бы позавидовать чемпионы. Действительно, эмоции 
на поле не угасали практически весь день. С 9 утра команды уже были 
в строю. Но, как известно, медали и подарки получают сильнейшие.

Так, по итогам турнира первое место завоевала команда ЦЖС. Вто-
рую ступеньку на пьедестале почета заняла команда локомотивного 
депо. Замыкает призовую тройку – команда столичной дистанции 
электроснабжения.

– Турнир очень серьезный, на высоком уровне. Все команды силь-
ные, обучены тактически и технически. Наша готовилась к матчу 
заранее, поэтому и показала хорошую игру, – рассказал председатель 
профкомитета столичного депо Ринат Абайдильдинов.

Победители награждены переходящим кубком, лучшие в номи-
нациях также получили памятные подарки. 

Руслан РАХМЕТОВ
Фото автора

ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНИКИ 
ПРОВЕЛИ МИНИ-ФУТБОЛ
Турнир по мини-футболу среди железнодорожников столич-
ного эксплуатационного локомотивного депо прошел в Нур-
Султане. 9 команд бились за трофеи на главном поле.  В этом 
году соревнования, при-уроченные ко Дню независимости 
Казахстана, проходят уже не в первый раз. По праву его можно 
назвать традиционным и одним из самых популярных. 

Аукционға бағаны жоғарлату әдісі бойынша келесі Объектілер қойылады:

Лоттың № Атауы Орналасқан жері Теңгерім иесі 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ филиалы -

Шығарылған 
жылы

Бастапқы баға, 
теңге

Кепілдік 
жарна, теңге

1 «Toyota Corola» автокөлігі Павлодар облысы, Павлодар қаласы, Дерибас көшесі, 3 үй Павлодар магистральдық желі 
бөлімшесі 2003 368 000 55 200

2 «Toyota Corola» автокөлігі Маңғыстау облысы, 
Мұнайлы ауданы, Маңғыстау ауылы, 19 квартал, 16 үй

Маңғыстау магистральдық желі 
бөлімшесі 2003 337 000 50 550

МУЗЕЙ

зделений среди пожарных поездов 
в Казахстане. Но мы решили не до-
жидаться 100-летия нашей службы 
и открыли свой уголок сейчас, не 
откладывая на далекое завтра, – 
пояснил инициатор его создания, 
начальник НГПС по Уральскому 

региону Серик Кусаинов.
Все экспонаты собирались, ре-

ставрировались, макеты изготавли-
вались своими силами. На стендах в 
межоконном пространстве и в самом 
оконном проеме разместили фото-
графии архивные и современные, 

выполненные уже цифровыми фото-
камерами. Уже изготовлены макеты 
старинных типов пожаротушения – 
ручного насоса, конного пожарного 
обоза, ручного инструмента и дере-
вянных пожарных лестниц. Имеются 
образцы современного оборудования, 
одежды огнеборцев и пожарная каска 
50-х годов. 

Буквально все, от стенда, макетов, 
стола до мельчайших приспособле-
ний, выполнено умельцами службы 
– водителями пожарного автомоби-
ля Сериком Ибрашовым и Виктором 
Каликинским. Впрочем, участие в 
создании собственного мини-музея 
принимали все бойцы. Наряду с ар-
хивными документами собственными 
силами выпущена книга об истории 
службы с любовью и большим уваже-
нием к памяти тех, кто стоял у истоков 
создания и развития НГПС, о трудовых 
династиях пожарных спасателей. 

На этом коллектив уральских 
пожарных-железнодорожников не 
останавливается. В ходе подготовки 
ребята много узнали об истории сво-
ей службы, вошли, что называется, 
во вкус и в настоящее время изго-
тавливают еще ряд ценных с исто-
рической точки зрения макетов. Так 
что экспозиция будет пополняться.

Яна ЛЕНИНА, Уральск
 

Фото автора  
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